April 1954

I. Petrov, 'On Safety [during the Totskoye Nuclear Exercise]'

Citation:

"I. Petrov, 'On Safety [during the Totskoye Nuclear Exercise]'", April 1954, Wilson Center Digital Archive, Library of Congress, Manuscript Division, Dmitriĭ Antonovich Volkogonov papers, 1887-1995, mm97083838. Translated by Theresa Billow-Supple. https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/220033

Summary:

Petrov details efforts to limit contamination from the Totskoye nuclear exercise in 1954.

Credits:

This document was made possible with support from Carnegie Corporation of New York (CCNY)

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan Translation - English



DOCUMENT INFORMATION

Identifier	Central Committee of the Ministry of Defense
Title	
Date	April 1954
Туре	Report
Creator	
Contributor	
Subject	Resolutions from the Soviet Defense Ministry
Description	 Advice from the Soviet Ministry General measures General measures taken during the duration of the atomic bomb. II. General measures taken during artillery preparation General measures taken during aviation preparation Safety measures in the presence of a region with a high level of radiation The rest of the report further elaborates on safety measures. Part II A report from the marshal of the Soviet Union G. Zhykov to N.A.Bulganin. Measures on securing troops and inhabitants Part 3: Report to I.V. Stalin Part 4: Statement Marshal of the Soviet Union G.K. Zhykov on the gathering party assets of the Ministry of Defense and the Moscow garrison July 2, 1957
Coverage	Soviet Union
(Geographic Location)	
Source	TSAMO, Reel 4-6, 9
Publisher	CWIHP

Rights	CWIHP
Format	Original
Language	Russian
Relation	Soviet Defense measures

В целях исключения возможности поражения войск и местного населения, в период проведения корпусного учения с реальным применением атомной бомон среднего калиора в районе Тоцкое Чкаловской области, предусмотрены и осуществляются мероприятия, направленные на обеспечение безопасности людей, материальных ценностей, вооружения и техники.

A Strangents . F. S. S. C. S. W.

Original Scan

GAMO 9 28

on 33369 ac

I. Общие мероприятия.

tal Archive

No Sejonaccogn.

Докладнваем:

Установлена запретная зона радиусом 8 км от намеченного центра цели. Организована охрана этой зони /один_ стрелковый батальон - 39 постов по 5-7 человек каждый/.

За 5 суток до начала учения производство работ в запретной зоне разрешено строго ограниченному числу лиц.

Исходное положение войск наступающей стороны находится в 5 км от эпицентра и занимается войсками за 2-е суток до начала учения. По переднему краю распоряжением командира корпуса выставляется оцепление.

Для соединений ичастей, участвующих в учении, подготовлены укрытия. Войска обеспечени индивидуальными-средствами защиты, дезактивационными материалами и обменным фондом обмундирования. Организовано оповещение-об-атомной и химической опасности и установлены сигналы оповепомощи личному составу войск, если в этом будет необходимость.

25

Center Digital Archive

Местное население населенных пунктов, находящихся в зоне радиусом 8 км от центра цели, за 5 суток до начала учения эвакуируется. Вывозится имущество и отгоняется скот. Население из пунктов, расположенных в зоне 8-12 км. за 3 часа до начала взрыва атомной бомби выводится в бликайщие естественные укрытия или подготовленные щели, а в зоне 12-15 км от центра взрыва все население за I час до взрыва выводится из зданий на 15-20 метров от построек.

Населенив, проживавщему в удалении от 15 до 50 км от центра взрыва, в день учения воспрещен выход из жилых помещений и передвижение по территории этой зоны, а население, проживавщее по курсу пролета самолета-носителя, за 3 часа до

варива атомной бомби будет временно звакуировано.

За 3 суток до начала учения в районных центрах и крупных населенных пунктах, расположенных волизи района учения, выставляются дозиметрические посты.

Подготовлены 2 дезактивационно-обмывочных пункта для Санитарной обработки местного населения, в случае необходимости и предусмотрено оказание медицинской помощи.

Кроме специального автомобильного батальона, выделенного для срочной эвакуации населения из опасной полоси по следу движения радиоактивного облака, создан резерв атотранспорта-240 грузовых автомобилей повышенной проходимости.

В день учения на 4-8 часов воспрещается железнодорож-

ное лвижение на участке Колтубановский - ново-сергиевка,

а также запрещены полеты авиации гражданского воздушного флота по трассе полета самолета-носителя.

gital Archive

Для борьбы С возможными пожарами разработан план борьбы с лесными пожарами и пожарами в населенных пунктах.

Наступающие войска усилены пожарными командами, специально созданными пожарными отрядами и инженерно-саперными батальснами, предназначенными для тушения пожаров по пути движения войск.

В резерве руководства имеется два отдельных пожарных отряда, один инженерно-саперный батальон и три пожарных команды.

Для борьбы с пожарами, которые могут возникнуть в населенных пунктах, расположенных в радиусе 8 км от эпицентра взрыва, в Тоцком лагере и на других военных объектах, виделены четыре пожарных команды.

2. Общие мероприятия в период атомного удара

Подготовлени экипахи и материальная часть самолетов к выполнению задачи по сбросу атомной бомби в день учения.

Разработана инструкция по безопасности войск и населения, памятка солдату и сержанту, где изложены порядок действий войск и населения в период сброса атомной бомби.

Запрещены полеты самолетов всех тыпов на всех высотах ближе 5 км от границ Тоцкого артиллерийского-полигона, до истечения 20 минут с момента взрыва атомной бомбы.

Original Scan

В районе вэрнва атомной бомбн и по следу радиоактивного облака организуется радиационная разведка, а в полосе действия войск - войсковая радиационная разведка.

enDigital Archive

Original Scan

З. <u>Общие мероприятия в период артиллерийской подготовки</u>. —— Приныты меры по безопасности проведения артиллерийских стрельб. Весь личный состав войск во время артиллерийской подготовки находится в траншеях, окопах и других убежищах.

Войскам даны указания о порядке ведения стрельбы орудиями прямой наводки;_о_порядке стрельбы через головы своих войск и в интервалы между ними, а также о порядке хранения и учета боевых снарядов и мин.

Весь артиллерийский полигон проверен и все взривоопасные предмети, оставшиеся на его территории от предидущих стрельб, уничтожены.

В ходе учения впереди наступарщих войск будет двигаться цепь саперов, перед которыми поставлена задача обозначить на местности и охранять все неразорвавшиеся Снаряды, мины и другие взрывоопасные предметы, оставшиеся после артиллерийской подготовки.

4. Общие мероприятия в период авиационной подтотовки

Разработаны и доведены до войск сигнали опознавания наземных войск своей авиацией.

Разработан порядок выхода бомбардировочной и штурмовой авиации для проведения бомбометания.

Бомбометание будет производиться

по команде ведущего.

Самостоятельное бомбометание отдельными самолетами при отставании или при выходе их из состава группы запрещено. Стрелковое оружие на самолетах бомбардировочной и истребительной авиации остается незаряженным при полетах в

5.

район учения.

В период проведения птурмовых действий на поле боя не допускается выход из пикирования самолетов ниже:

при сомбометании 500 метров;

- при обстреле цели пушечным огнем - 200 м.

Запрещено ведение воздушного боя самолетами в районе учения, вхождение в радиоактивное облако и пролет под ним, ириближение к радиоактивному облаку самолетов, находящихся на одной с ним высоте, ближе 5 км. и выполнение полетов экипажами самолетов, не имевщими свето-фильтровых очков.

Районы бомбометания — г.ЛНСАЯ /северная/ и г.КАЛАНЧЕ-ВАЯ — объявляются запретными зонами и ограждаются проволочным забором с красными флагами. Проход войск через эти районы после бомбометания запрещен.

5. <u>Мерн безопасности при обнаружении участков с высоким</u> уровнем радиации.

Зараженные участки местности с уровнями радиации до Зараженные участки местности с уровнями радиации до 25 рентгенов в час в ходе наступления войска будут преодолеЗараженные участки с уровнем радиации свыше 25 рентгенов в час объявляются запретными зонами и границы их обозначаются желто-красными флагами и квадратными указками с надцисью "Опасно! Находиться в зоне запрещено".

6.

При обнаружении на направлении движения войск зон опасного заражения они обходятся войсками по маршрутам, указанным командиром корпуса и утвержденным руководителем учения.

Общая доза облучения личного состава войск, за весь период пребывания в зараженных районах, не будет превышать

ІО-рентгенов.

По выходе из зараженного района будет организована, при необходимости, санитарная обработка личного состава и дезактивация боевой техники, вооружения и имущества

В целях обеспечения безопасности войск и участников сбора при приземном взрыве атомной бомбы или при внезапной перемене направления ветра, разработано несколько вариантов вывода участников сбора и войск из опасной зоны.

В том случае, если после приземного взрыва возникнут западные, северные или восточные ветры, не исключена возможность прекращения учения..... Основные тыловые части /медико-санитарные батальоны, склады горючего/ в своем составе имеют дозиметристов и дозиметрическую аппаратуру для определения степени заражения раненых и материальных средств.

Для подвоза войскам воды и сохранения ее качества используются введенные на снабжение войск автоводоцистерны АЦ-28. Средства подвоза воды обеспечивают подачу ее также и для дезактивации в тех районах, где нет естественных источников.

Для обеспечения работы обмывочно-дезактивационных пунктов полков и дивизи!! созданы необходимые запасы вещевого имущества и дезактивационных материалов.

Медицинское обеспечение организуется на батальонных, полковых и дивизионных медицинских пунктах. На дивизионных медицинских пунктах развернуты обмывочно-дезактивационные отделения для санитарно!! обработки пораженных атомным оружием.

На учении с опытної целью впершие привленается медицинскиї батальон специального назначения, являющиїся сред-Ством оказания бистрой и шассової помоци воїскам в очагах заражения.

Специальние меры безопасности

Атомная бомба будет сброшена с самолета Ту-4 с висоты 9000 метров и взорвется в 350 матрах над землей.

134

I7.

S SULDICK, SHORERS COMENT LICENSING HYDRIG, COLO MULCH-BOLLE HOLESCHER HER ONE THE OFFICE LICENSE HER OFFICE FRANKING HOPE OFFICE COME

Установлена запретная зона радаусом в им отлиситры

целя, в со стороны наступанцих войск по реже МАХОВКА;

Сорасывание втоиной-сомон производится тольно при

вых облахов в раноне учения и при встре на высотах до

12 км в северном направления в секторе от 300° до 110°

от центра целя.

EM OT DOAM.

Боевой курс санолета-носителя пролоден с северала вг. в удаления от войск не менее 5.км. Для войск наступарцей стороны, распологенных на удалении от 5 до 2 км от центра целя, осорудованы укрытия. Расположение войск, боевой техники и инущества вне укрытий допускается не олихе 8 км от центра цели.

Весь личный состав обеспечен индивидуальными средствана противодийической зацити по норман военного времени, а также средствани для частичной дезактивании и сани-

тарной обработки.

Организована радлационцая разведка. Умастии со троллен радлации стище 25 гр/часто холо. Наступления войсками обходится. На период учения произведена эвакуация населения и отгон скота из пунктов, расположенных в зоне радиусом 8 км. В пунктах, расположенных в зоне 8-12 км от центра цели, население выводится на время взрыва в укрытия, а в зоне I2-I5 км из зданий.

За 2-3 часа до езрнеа из населенных пунктов, расположенных на боееом курсе самолета е полосе шириной IO км и глубиной 20 км произеодится временный вывоз населения.

Прекращается на деа часа деижение поездое на участке СОРОЧИНСК-ЕУЗУЛУК.

Для выявления направления движения радиоактивного облака и определения уровней радиации по его следу организуется воздушная радиационная разведка на глубину 300 км.

x

х

х

С более детальной организацией учения вас ознакомят на местности.

На этом позвольте закончить мое краткое сосбщение по организации предстоящего учения.

И.Петров

193

19.

[handwritten] On Safety

TsAMO f. 28 op. 33363 ss l. 128

We report:

With the aim of excluding the possibility of contamination of troops and the local population during the conduct of the corps exercise with the actual use of a medium-caliber atomic bomb in area of Totskoye in Chkalovskaya Oblast', measures were considered and are being implemented directed towards ensuring the safety of people, material valuables, arms and equipment.

1. General Measures.

A restricted zone has been established with a radius of 8 km from the intended center of the target. Security for this zone has been organized (one infantry battalion with 39 posts of 5-7 men each).

Five days prior to the start of the exercise, work in the restricted zone is permitted only by a strictly limited number of persons.

The initial position of the troops of the advancing side will be 5 km from the epicenter and will be occupied by troops 2 days prior to the start of the exercise. Along the foremost front edge, a cordon will be set up per a directive of the commander of the corps.

Shelters have been prepared for formations and units participating in the exercise. The troops have been supplied with individual means of protection, decontamination materials and an exchangeable stock of uniforms. Warnings on atomic and chemical danger have been organized and signals established to warn troop personnel, should there be the need.

The local population of population centers located in the zone within a radius of 8 km from the center of the target will be evacuated 5 days prior to the start of the exercise. Belongings will be removed and livestock driven out. The population from centers in the zone of 8-12 km will be moved to natural shelters or prepared crevices 3 hours prior to the start of the atomic bomb explosion, while all the population in the zone 12-15 km from the center of the explosion will be removed from buildings to 15-20 m away from structures 1 hour prior to the explosion. The population living 15 to 50 km from the center of the explosion will be prohibited from leaving their homes and moving around in this zone on the day of the exercise, while the population living along the flight path of the carrier aircraft will be temporarily evacuated 3 hours prior to the explosion of the atomic bomb.

Dosimetric posts will be set up 3 days prior to the start of the exercise in regional centers and large populations centers near the area of the exercise.

Two decontamination-washing points have been prepared for sanitary treatment of the local population should there be the need and the rendering of medical assistance anticipated.

Besides the special automobile battalion allocated for urgent evacuation of the population from the dangerous strip along the track of movement of the radioactive

cloud, an autotransport reserve has been created consisting of 240 cargo vehicles having increased capability to travel cross-country.

On the day of the exercise, rail traffic will be prohibited on the Koltubanovskiy – Novo-Sergiyevka segment for 4-8 hours, and civil aviation flights will likewise be prohibited along the flight path of the carrier aircraft.

In order to combat possible fires, a plan has been worked out to combat forest fires and fires in population centers.

The advancing troops have been reinforced with fire teams, specially created fire detachments, and sapper-engineering battalions, intended to extinguish fires along the path of troop movement.

There are two independent fire detachments in the leadership's reserve, as well as one sapper-engineering battalion and three fire teams.

Four fire teams have been allocated to fight fires which might arise in population centers within a radius of 8 km from the epicenter of the explosion, in Totskoye camp and at other military facilities.

2. General measures during the atomic strike

The aircraft crews and materiel have been trained for completing the task to drop the atomic bomb on the day of the exercise.

Instructions for the safety of troops and the population have been developed, as well as a memo for soldiers and sergeants where the sequence of actions have been laid out for troops and the population during the drop of the atomic bomb.

Flights of aircraft of all types are banned at all altitudes closer than 5 km from the boundary of the Totskoye artillery test range before 20 minutes have elapsed after the explosion go the atomic bomb.

Radiation survey has been organized in the area of the explosion of the atomic bomb and along the track of the radioactive cloud while military radiation survey has been organized in the field of operations of the troops.

3. General measures during the period of artillery training.

Measures have been taken for the safety of artillery firing. All troop personnel will be located in trenches, foxholes and other refuges during artillery training.

The troops have been given instructions on the procedure to conduct point-blank range firing with artillery; on the procedure to fire through over the heads of their own troops and in the gaps between them, as well as the procedure to store and account for combat shells and mines.

The whole artillery test range has been checked and all explosion-hazardous objects remaining on its territory from previous firings have been destroyed.

During the course of the exercise, a chain of sappers will move ahead of the advancing troops who have the task of marking the location and safeguarding all unexploded shells, mines, and other explosion-hazardous objects remaining after the

artillery training.

4. General measures during aviation training

Identification signals of ground troops by their aircraft have been developed and transmitted to the troops.

The procedure has been developed for the release of bombing and attack aircraft to conduct bombing.

Bombing will be done at the command of the leader.

Independent bombing by individual aircraft when lagging or leaving the group is prohibited.

Small arms on bombers and fighters will remain unloaded during flights in the exercise area.

During the conduct of assault actions on the field of combat, aircraft are not allowed to depart from diving lower than:

- 500 m while bombing;

- 200 m while firing at the target with gunfire.

Air combat by aircraft is prohibited in the exercise area, as well as entering the radioactive cloud or flying under it, nor are aircraft to approach the cloud closer than 5 km when at the same altitude, nor are flights of aircraft to be completed when crews do not have light-filtering glasses.

The bombing areas – Lysaya (northern) and Kalanchevaya – are declared restricted zones and are surrounded by barbed wire fences with red flags. Passage of troops through these areas after bombing is forbidden.

5. Safety measures upon detection of areas with high radiation levels.

Contamination of areas of the locale with radiation levels up to 25 roentgens per hour in the course of troop advancement will be overcome [[Translator note: cut off]]

Contaminated areas with radiation levels higher than 25 roentgens per hour will be declared restricted zones and the boundaries will be indicated by yellow-red flags and square pointers with the inscription "Danger! It is prohibited to be in this zone."

Upon detection of zones of hazardous contamination in the direction of troop movement, they will be bypassed by the troops along routes indicated by the corps commander and confirmed by the exercise leader.

The total dose of irradiation by troop personnel is not to exceed 10 roentgens for the entire period they stay in contaminated areas.

Upon exit from a contaminated area, sanitary treatment of personnel will be organized if needed, as well as decontamination of military equipment, arms and property. With the aim of ensuring the safety of troops and participants in the should there be a ground-level explosion of the atomic bomb or a sudden change in wind direction, several options have been developed for the removal of participants and troops from the danger zone.

In the case that west, north or east winds arise after a ground-level explosion, the possibility that the exercise will be halted is not excluded...... [Translator note: ellipses as provided]

[Translator note: many pages missing]

The main rear units (medical-sanitary battalions, fuel stores) have dosimetrists and dosimetric equipment on their staff in order to determine the degree of contamination of the wounded and materiel.

ATs-28 water trucks, which have been introduced for troop supply, will be used to deliver water to troops and maintain its quality. Means to deliver water will also be ensured to deliver it also for decontamination in those areas where there are no natural sources.

In order to support the operation of washing and decontamination points for regiments and divisions, the necessary reserves of materiel and decontamination materials have been created.

Medical support is being organized at battalion, regiment and division medical points. Washing and decontamination sections have been deployed in division medical points for sanitary treatment of those affected by atomic weapons.

For the first time, a special-purpose medical battalion will be used in the exercise as a trial for a means of rendering fast and mass assistance to troops in hotbeds of contamination.

Special Safety Measures

The atomic bomb will be dropped from a Tu-4 aircraft at an altitude of 9000 meters and will explode 350 meters above the earth. [[Translator note: cut off]]

[[...]] in areas near population centers. The Council of Ministers and the CPSU Central Committee have obliged [[illegible]] to conduct special safety measures.

A restricted zone has been established with a radius of 8 km from the center of the target, and from the side of the advancing troops along the river Makhovka, [the restricted zone is] 5 km from the target.

The drop of the atomic bomb will be done only under conditions of visual observation of the target, the absence of thunderclouds in the area of the exercise and with winds at an altitude of 12 km in a northerly direction in the sector from 300 degrees to 110 degrees from the center of the target.

The flight path of the carrier aircraft is laid from the north to the south at a distance of no less than 5 km from the troops. Shelters have been equipped for the troops of the advancing side, placed at a distance of 5 to 8 km from the center of the target. The placement of troops, military equipment and property outside shelters is permitted no closer than 8 km from the center of the target. All personnel are supplied with individual chemical protection equipment, per the norms of wartime, and also equipment for partial decontamination and sanitary treatment.

Radiation survey has been organized.

Areas with radiation levels higher than 25 r/hr in the path of troop advancement are to be bypassed.

Evacuation of the population and the driving away of livestock from centers within the 8-km zone has been done for the period of the exercise. For those points in a zone 8-12 km from the center of the target, the population will be removed to shelters for the time of the explosion, while in the 12-15 km zone, they will be removed from buildings.

2-3 hours prior to the explosion, the population will be temporarily removed from population centers along the flight path of the carrier aircraft in a strip 10 km wide and 20 km deep from the center of the target.

Movement of trains on the Sorochinsk-Buzuluk section will be banned for two hours.

Aerial radiation survey will be organized in order to ascertain the direction of the movement of the radioactive cloud and to determine the radiation level along its track to a depth of 300 km.

ХХХ

You will be familiarized on site with more detail on the organization of the exercise.

With this, allow me to complete my short report on the organization of the upcoming exercise.

I. Petrov